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Sport w szkole

Zamiast dywagować o Or-
lenie i Obajtku, Budka i Tusk 
powinni czytać co członek ich 
rodziny politycznej, b. minister 
przemysłu Tadeusz Syryjczyk 
miał na łamach „Rzeczpospo-
litej” do powiedzenia...

„O ile w energetyce i górnictwie szliśmy na dekoncentra-
cję, to doświadczenie światowe pokazało, że w przemyśle 
naftowym integracja pionowa jest bardzo silna - jedna fi rma 
od odwiertu do stacji benzynowej”.

Lepiej być wójtem Pcimia niż mędrkować bez piwa jak 
pod budką z piwem.

Borys Budka, którego Donald Tusk wystawił za drzwi ga-
binetu jak zbędny mebel, cierpi z powodu sukcesów Daniela 
Obajtka. Ból jest oczywisty bo wójta Pcimia w drugich wy-
borach samorządowych wskazało 85 proc. obywateli gminy, 
a o losie b. przewodniczącego Budki rozstrzygnął raptem 
jeden.

Ocena pracy Obajtka z pewnością byłaby inna, gdyby 
pochodził z Czeladzi skąd pochodzi Budka, a nie z Pcimia, 
którym sprawnie zarządzał. Gdyby jeszcze był częścią no-

menklatury gospodarczej PO, byłby całkiem do rzeczy, a 
nawet mógłby zostać jego gospodarczym mentorem...

Prymitywny, jak spod budki z piwem właśnie, atak b. lide-
ra PO to raczej wyraz desperacji politycznej niż jakakolwiek 
opinia wiążąca. Akurat Orlen ogłosił znakomitą akwizycję 
w Norwegii ubezpieczająca Polskę we współczesnej walce 

o ogień dostawami gazu z własnych złóż. To jeden z frag-
mentów poważnej polityki przemysłowej prowadzonej przez 
Orlen w interesie państwa polskiego, ogółu jego obywateli 
i przedsiębiorstw, także tych w Pcimiu i Czeladzi. To jeden z 
elementów wartej 320 mld zł strategii inwestycyjnej koncer-
nu, który po zamianie bliskiego sercu PO prezesa J. Krawca 
na prezesa D. Obajtka stał się fi rmą w Europie nietuzinko-
wą, inicjująca przejęcia na nowych rynkach, ekspansywną, 
nowoczesną technologicznie i dochodową - i dla akcjona-
riuszy, i dla ministra fi nansów.

Nawet pan Budka z Czeladzi musi zauważyć, że 2,9 mld 
zł menedżera PO w 6 lat to mniej niż 87 mld zł obecnego 
zarządu Orlenu w latach 2015-23.

Kupno ze środków własnych za 445 mln dolarów spółki 
KUPFAC to jednak coś innego niż inwestycja w złoże Yme, 
która nadwyrężyła rachunek gdańskiego Lotosu.

Kadrowy Budki, liberał Tusk, zamierzał Lotos sprzedać, 
ale nie potrafi ł. Zamierzał kupować ropę w Arabii Saudyj-
skiej, ale zapału wystarczyło na jeden tankowiec. Uniesiony 
powodzeniem linii OLT zamierzał LOT zlikwidować, ale dziś 
szuka taksówki by na samolot LOT-u zdążyć.

Obejmując zarząd Orlenu D. Obajtek zauważył, że wielkie 
spółki skarbu państwa są narzędziem krajowej polityki go-
spodarczej. Frywolność rynków i bezpaństwowość kapitału 
to iluzja lub poręczna wymówka. Horyzont intelektualny za-
rządów musi wykraczać poza rozmiar ich kadencji. Żadna 
też nuta polityki CDU nie jest błogosławieństwem dla instru-
mentów polityk gospodarczych państwa polskiego.

Ropa z Saudi Aramco, złoża gazu w Norwegii, Baltic Pipe, 
gazoport, pirs paliwowy w Gdańsku na Martwej Wiśle, no-
woczesna petrochemia, kontrola nad rafi nerią, własne stacje 
paliw?Zupełnie jak to widział Syryjczyk, a zrobił Obajtek. W 
tym rzemiośle Budka z Czeladzi to co najwyżej... czeladnik 
na fajrancie.

Marek Formela

Latarką w półmrok

Obajtek w robocie, 
Budka na fajrancie

ENERG(i)A dla 
żużlowców Wybrzeża

Energa z Grupy ORLEN została tytularnym sponsorem żużlowców Wybrzeża. 
Przedstawiciele Energi i klubu spotkali się z mediami, aby opowiedzieć o 
oczekiwaniach związanych ze współpracą w sezonie 2024. Str. 11

Radni PiS chcą wyjaśnień 
w sprawie wycięcia 
wierzby przy ul. Wajdeloty

Przy ul. Wajdeloty wycięto wierzbę. Radni PiS Przemy-
sław Majewski, Andrzej Skiba i Roman Plewa wraz z 
mieszkańcami Wrzeszcza chcą wyjaśnień kto wyraził 
zgodę na wycinkę. Radni chcą złożyć skargę do Wo-
jewódzkiego Sądu Administracyjnego na uchwałę z 
błędem w planie miejscowym.

SKT a zasady Karnowskiego

Czas derbów!

Prokuratura Okręgowa w Bydgoszczy od kwietnia b. roku 
prowadzi dochodzenia w sprawie podejrzenia przekro-
czenia uprawnień przez prezydenta Sopotu, Jacka Kar-
nowskiego, w relacjach z SKT. - Postępowanie pozostaje 
w toku, śledztwo zostało przedłużone do połowy grud-
nia 2023 - informuje „Gazetę Gdańską” prok. Agnieszka 
Adamska-Okońska, rzecznik prasowy PO w Bydgoszczy.

Po ponad 3 latach czekają nas kolejne emocje derbowe. 
Po zawieszeniu bojkotu kibiców Arki, stadion zostanie 
wypełniony przez żółto-niebieską publiczność. Gdańskich 
fanów nie będzie z uwagi na ciążącym na nich zakazie 
wyjazdowym po wybrykach na stadionie w Gliwicach 
przy okazji „pożegnania z Ekstraklasą”.
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F(ig)raszka

20 tys. zł 
promocja Gdańska 

zamówiona przez biuro jego 
sportu

22 tys. zł 
honorarium 5 arbitrów 

biura architekta Gdańska 
w konkursie na Plac 

Solidarności

200 tys. zł 
składka Gdańska do 

Gdańskiej Organizacji 
Turystycznej

Liczba

Cytat tygodnia
- Mam konserwatywne 

poglądy i nie będę głosowała 
za aborcją do 12 tygodnia - 

Magdalena SROKA, obecnie 
posłanka PSL, poprzednio 

w klubie PiS, przez chwilę w 
politycznym fl ircie z Agrounią, 
w rozmowie z red. Michałem 

Pacześniakiem.

- Niedopuszczenie posłów 
PiS do nowej KRS to gra 

polityczna, taka zmowa posłów 
dotychczasowej opozycji 

nie powinna mieć miejsca. 
Mamy do czynienia z próbą 
ubezwłasnowolnienia tych, 

którzy jednak wygrali wybory 
- Piotr ANDRZEJEWSKI, 
wiceprzewodniczący TS, w 
rozmowie z P. Kubiakiem.

„Gość dnia” - RADIO 
GDAŃSK
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ZRĞFL� Elżbieta Strzelczyk, 
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SRWX Paweł Petkowski Z 
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W\ONR �� JáRVXMąF\FK� GZROL 
SRFLHV]HQLD� NDQG\GDFL PO� 
E� SRVHá Piotr Bauć L ZLFH�
PDUV]DáHN SRPRUVNL Józef 
Sarnowski WHĪ RGQRWRZDOL 
]HURZH SRSDUFLH Z QLHNWy�
U\FK NRPLVMDFK�

 PDUODPHQWDUQH NDULHU\� ] 
ZROL PRPRU]DQ� ]DNRĔF]\OL 
SR GZyFK NDGHQFMDFK Mał-
gorzata Chmiel i Jerzy Bo-
rowczak� : RVWDWQLP SHáQ\P 
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SRNZLWRZDá �� W\V� ]á ĞZLDG�
F]HQLD VRFMDOQHJR�

Ockniemy się jutro, czego 
nam brakuje

Dostaniemy wędki - rząd 
się uformuje

Nawet chore trendy będą 
puszczać pędy

Aktywiszcza zajmą 
wszyściutkie urzędy

Będzie wyczekana „seks 
edukacyja”

Nie będzie przerw w 
handlu choć to nas dobija

Skończy się dla ludzi 
wszelkie rozdawnictwo«

Tak już ustaliło nowe 
kierownictwo

Zmienią się wektory 
Wiejska będzie Miejska
Zaciera już dłonie Unia 

Europejska
Tylko patrzeć przyjdzie 
reÀ eksja, „ocknienie”

, jak u nas bywa wielkie 
przebudzenie

Zbigniew Herbert, którego znamy przede wszystkim jako wielkiego poetę był 
także wybitnym eseistą. „Martwa natura z wędzidłem” to ostatni tom szkiców, 
który ukazał się za życia autora i wraz z „Labiryntem nad morzem” i „Barba-
rzyńcą w ogrodzie” utworzył trylogię poświęconą kulturze europejskiej.

Kiedy w rozmowie z Józefem Czapskim młody Herbert dość cierpko wyraził 
się o sztuce holenderskich mistrzów malarz polecił mu wybrać się do Holandii. 
Poeta posłuchał, pojechał i zakochał się w sztuce i historii Niderlandów. To 
uczucie nie osłabło do końca jego życia, wracał tam wielokrotnie.

Twórczym owocem tej miłości stał się tom szkiców „Martwa natura z wę-
dzidłem”. Tytuł pochodzi od obrazu Johannesa Torrentiusa z 1614 roku, a 
jego bohaterem jest siedemnastowieczne malarstwo holenderskie i jego nie-
koniecznie ci najbardziej znani twórcy w szerokim kontekście historycznym 
i społecznym.

Autor zachwyca i oczarowuje niesamowitym darem do opisywania sztuki, 
efektowną poetyckością i lekkością snucia opowieści. To bezsprzecznie arcy-
dzieło eseistyki zadające kłam twierdzeniom Gombrowicza, że sensowne pisanie 
o sztuce jest niemożliwe.

Serdecznie polecam pierwsze wydanie tej książki, które ukazało się w 1993 
roku w Wydawnictwie Dolnośląskim.

7oPaVz âuQNLewLcz

„Martwa natura z wędzidłem” =bigniewa +erberta to 
książka polecana przez Jolantę Krzyżanowską, którą 
można kupić w Antykwariacie Rejs w Gdańsku.

Antykwariat Rejs poleca

Zbigniew Herbert, którego znamy przede wszystkim jako wielkiego poetę był 

Kiedy w rozmowie z Józefem Czapskim młody Herbert dość cierpko wyraził 

Prokurator sprawdza...

6.7 a zaVaGy .arQowVNLeJo
Prokuratura Okręgowa w Bydgoszczy od kwietnia b. roku prowadzi dochodzenia 
w sprawie podejrzenia przekroczenia uprawnień przez prezydenta Sopotu, Jacka 
Karnowskiego, w relacjach z SKT. - Postępowanie pozostaje w toku, śledztwo zostało 
przedłużone do połowy grudnia 2023 - informuje „Gazetę Gdańską” prok. Agnieszka 
Adamska-Okońska, rzecznik prasowy PO w Bydgoszczy.

Sprawa wszczęta z donie-
sienia SKT dotyczy niewyda-
wania przez organ sopockiego 
samorządu, prezydenta So-
potu, wypisu i wyrysu z reje-
stru gruntów, a także umowy 
o wydzierżawieniu obiektu 
należącego do SKT nowemu 
stowarzyszeniu - 21 kortów za 
350 zł miesięcznie!

Jak w styczniu 2018 roku 
stwierdził Sąd Okręgowy w 
Gdańsku, „zachowanie prezy-
denta miasta polegające na od-
mawianiu wydania wypisów i 
wyrysów z ewidencji gruntów 
stanowiło uporczywe działanie 
zmierzające do utrudnienia 
ujawnienia prawa użytkowa-
nia wieczystego - przyznanego 
prawomocnie SKT - i stanowi-
ło o sprzeczności zachowania 
gminy miasta Sopot z zasa-
dami współżycia społeczne-
go”. Dodatkowo Naczelny 
Sąd Administracyjny wytknął 
sopockim władzom, że” po-
dejmowano działania celem 
udaremnienia ujawnienia pra-
wa użytkowania wieczystego 
pomimo orzeczeń organów 
administracyjnych oraz wyro-
ków sadów administracyjnych 
zobowiązujących do ich wy-
dania”.

- Jacek Karnowski toczył z 
klubem prywatna wojnę, okła-
mywał opinię publiczną suge-
rując, że SKT chce pozbawić 
miasto kortów, prowadzić na 
nich jakieś projekty budowla-

ne, choć sam wydał klubowi 
warunki zabudowy na moder-
nizację starej hali przy ul. Haf-
fnera; naszym zdaniem, prze-
kraczał swoje uprawnienia, 
naruszał prawo w relacjach z 
SKT, a wynajmując za bezcen 
nieswoje korty  działał na nie-
korzyść sopocian - mówi „Ga-
zecie Gdańskiej” prezes SKT 
Bartłomiej Białaszczyk.

Z informacji przekazanych 
przez rzecznika prokuratu-
ry w Bydgoszczy wynika, że 
zaplanowane są kolejne czyn-
ności dowodowe ze wskaza-
nymi świadkami: „Z uwagi na 
przedmiot zawiadomienia oraz 
sposób jego ujęcia w kontek-
ście historycznym - tło spo-
ru dot. procesu „likwidacji” 
SKT - pozyskiwane są także 
akta licznych prowadzonych 
uprzednio postępowań, wy-

niki tych działań mają istotne 
znaczenie dla zaplanowania 
kolejnych czynności dowodo-
wych w sprawie, zaplanowane 
są także przesłuchania kolej-
nych świadków” - wyjaśnia 
prok. A. Adamska-Okońska. 
Zaznacza też, że sprawa wy-
dzierżawienia nieruchomości 
była przedmiotem wcześniej 
prowadzonych postępowań.

Zapytany przez „GG” o 
okoliczności wyrażenia zgody 
na przekazanie kortów SKT 
stowarzyszeniu STK, którego 
prezesem był Wiesław Pe-
drycz, chwilę wcześniej wska-
zany przez J. Karnowskiego 
kurator SKT, który zrzekł się 
praw do obiektu, radny Woj-
ciech Fułek z ugrupowania 
„Kocham Sopot” nieco zakło-
potany powiedział, że prezy-
dent przekonywał radę, że to 

sposób na zachowanie kortów 
dla mieszkańców Sopotu!!!

Zanim prokuratura w Byd-
goszczy zakończy swoje śledz-
two, które w świetle wcześniej-
szych uwag sądu okręgowego 
w Gdańsku nie wydaje się 
specjalnie skomplikowane, do 
sądu w Gdańsku musi trafi ć od-
powiedz na pozew SKT, który 
domaga się od gminy Sopot 33 
mln odszkodowania za zmianę 
planu zagospodarowania prze-
strzennego.

B. prezydent, dziś poseł, 
Jacek Karnowski ze względu 
na skomplikowaną materię 
wniósł o wydłużenie terminu 
odpowiedzi, a dzisiaj już nie 
musi osobiście jej podpisy-
wać. Ten obowiązek spadł na 
komisarza, któremu zostało 
kilka dni...

GG
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5aGQL 3L6 cKcĈ wyMaĤQLeę w VSrawLe 
wycLčcLa wLerzby Srzy ul� WaMGeloWy
Przy ul. Wajdeloty wycięto wierzbę. Radni PiS Przemysław Majewski, Andrzej Skiba i Roman Plewa wraz z mieszkańcami Wrzeszcza 
chcą wyjaśnień kto wyraził zgodę na wycinkę. Radni chcą złożyć skargę do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego na uchwałę z 
błędem w planie miejscowym.

W paĨdzierniku 2022 roku 
w planie miejscowym dla 
Wrzeszcza rejon ul. Waj-
deloty i Grażyny wierzba 
miała status �do zachowa-
nia�. Opublikowany miesiąc 
temu plan miejscowy dla 
Wrzeszcza rejon ul. Wajde-
loty i Grażyny miał chronić 
wierzbę, jednak drzewo nie 
miało na nim statusu �do za-
chowania�.

-  Wczoraj  wycięto ki l-
kudziesięcioletnią wierzbę 
przy ulicy Wajdeloty - po-
wiedział 3U]HP\VáDZ MD-
MHZVNL. - Tym co jest dla 
nas szokujące w tej sprawie 

jest fakt, że ta wierzba kilka 
miesięcy temu była przed-
miotem dyskusji podczas 
uchwalania planu miejsco-
wego dla tego terenu, który 
nieco ponad miesiąc temu 
zos t a ł  opub l ikowany,  a 
wcześniej przez kilkanaście 
miesięcy był opiniowany. 
Nie spotkał się z pozytyw-
nym odbiorem mieszkań-
ców. Drzewo to miało być 
zachowane w planie miej-
scowym 0�1� Wrzeszcz 
re jon  u l icy  Wajde lo ty  i 
Grażyny który kilka tygo-
dni temu został przyjęty na 
sesji 5ady 0iasta głosami 

radnych Koalicji Obywatel-
skiej i Wszystko dla Gdań-
ska, mimo sprzeciwu miesz-
kańców i nas radnych PiS. 
Ten plan umożliwią nową 
zabudowę deweloperską a 
mieszkańcy domagali się 
zieleni, poprawy gromadze-
nia odpadów czy zrównowa-
żonej zabudowy. Niestety te 
uwagi zostały odrzucone. &o 
ciekawe w toku uzgadniania 
projektu planu 0iasto mimo 
obietnic nie uwzględniło 
zachowania drzewa, zasła-
niając się konserwatorem. 
Jednak uzgadniano z nim 
linie zabudowy, a nie to czy 

drzewo ma pozostać.
- Widziałam wczoraj koło 

południa �w poniedziałek - 
dop. Tà� jak najpierw przy-
cinano gałęzie, a następnie 
wycięto całą wierzbę - po-
wiedziała ZRILD KXOF]\-
NRZVND ,  mieszkanka ul . 
Wajdeloty. - Nie rozumiem 
dlaczego pozwala się na 
deweloperkę, na betonowa-
nie tego miejsca. To drzewo 
było tu dziesiątki lat, było 
pewnym symbolem tej ulicy 
i już go nie ma.

- W Gdańsku wycina się 
drzewa - powiedział radny 
AQGU]HM SNLED. - Widzimy 

to na Siedlcach, na Stogach, 
na południu Gdańska, a dziś 
we Wrzeszczu. Przypomnij-
my, że podobnie miało być z 
pasem nadmorskim w BrzeĨ-
nie. Tam też 0iasto forso-
wało zabudowę kosztem 
drzew, czemu sprzeciwiali 
się mieszkańcy, organizacje 
ekologiczne i my radni PiS. 
Ostatecznie Wojewódzki Sąd 
Administracyjny przyznał 
nam rację i uchylił w części 
0iejscowy Plan Zagospo-
darowania Przestrzennego. 
0amy nadzieję, że tak bę-
dzie i z tym planem.

- Podsumowując chcemy 

trzech rzeczy - powiedział 
radny 0ajewski. - Wyjaśnie-
nia z Wydziału ĝrodowiska 
lub 8rzędu 0arszałkow-
skiego kto i dlaczego wydał 
zgodę na wycinkę. Jeśli wy-
dano to czy będą nasadzenia 
zastępcze w rejonie wyciętej 
wierzby. Przygotowujemy 
się do złożenia skargi do 
Wojewódzkiego Sądu Ad-
ministracyjnego na uchwa-
łę przyjmującą 0iejscowy 
P lan  Zagospodarowania 
Przestrzennego zgodnie z 
artykułem 101 ustawy o sa-
morządzie gminnym.

7â

N ies t et y .  P rzez P arl ament  
Europejski przeszła rezolucja, 
której treść opowiada się za 
zmianą traktatów unijnych. 
To dalszy ciąg procedowania 
raportu przegłosowanego nie-

dawno przez Komisję Konstytucyjną �AFCO� PE. Wtedy 
stosunek głosów wynosił 19 za i 6 przeciw przy 1 wstrzy-
mującym się. Teraz w Strasburgu 291 europosłów było za, 
274 przeciw, a 44 wstrzymało się od głosu. Zadecydowały 
głosy 9 eurodeputowanych wybranych w Polsce. Gdyby 
wszyscy polscy europosłowie zagłosowali PRZEC,W, pro-
cedura zmiany traktatów zostałaby zatrzymana. 9 posłów 
z naszego kraju, których ugrupowania chcą tworzyć rząd 
głosowało za zmianą traktatów. „Gdyby głosowali tak jak 
inni posłowie z Polski, rezolucja by przepadła, a procedura 
nie zostałaby uruchomiona. Wówczas wynik byłby 282 ZA 
przy 283 PRZEC,W. Koalicja Tuska w pozornym rozkroku 
pozwoliła Niemcom na wdrażanie ich planów” ² stwier-

dził wiceminister sprawiedliwości Sebastian Kaleta. A oto 
lista hańby, czyli posłów, którzy są za ograniczeniem su-
werenności Rzeczpospolitej na rzecz Unii w sferze polityki 
zagranicznej, obronności, a także prawa Yeta� Róża Thun, 
Marek Balt, Marek Belka, Robert Biedroń, Włodzimierz 
Cimoszewicz, àukasz Kohut, Bogusław Liberadzki, Leszek 

Miller oraz Sylwia Spurek - wybrani do PE w 2019 r. z list 
Koalicji Europejskiej �PO, PSL, SLD, N., Zieloni� oraz Wio-
sny Roberta Biedronia. Europosłowie ci reprezentują frakcje 
Socjalistów i Demokratów oraz Renew i Zielonych. Teraz 
rezolucja trafi 12 grudnia pod obrady Rady ministrów ds. 
europejskich. Według prezydencji hiszpańskiej, obecnie jest 
wystarczająca większość, żeby przekazać to dalej Radzie 

Europejskiej, która zwykłą większością głosów może zwo-
łać Konwent przewidziany Traktatem. W skład Konwentu 
wchodzą przedstawiciele państw członkowskich i instytucji 
unijnych. Jego zadaniem jest praca nad traktatem, który 
następnie przekazuje Radzie Europejskiej. Przewodniczący 
Rady Europejskiej zwołuje Konferencję Międzyrządową, po 
czym uzgodniony Traktat trafia do ratyfikacji przez państwa 
członkowskie. , tym najprawdopodobniej zakończy się postę-
powanie w kwestii zmiany traktatów, czyli w polskim Sejmie. 
Zgodnie z Konstytucją RP, ratyfikacja umów międzynaro-
dowych, przekazujących kompetencje władzy państwowej 
organom międzynarodowym, zastrzeżona jest dla Prezy -
denta RP, po uprzedniej zgodzie wyrażonej w formie ustawy 
podjętej kwalifikowaną większością 2�3 głosów przez Sejm 
i Senat �„Duża” ratyfikacja� lub w wiążącym referendum 
ogólnokrajowym. A taką większością obecna jeszcze opo-
zycja nie dysponuje. Wracając do Listy Hańby. Poza Różą 
Thun reprezentującą Trzecią Drogę pozostali to albo byłe 
komuchy, albo przedstawiciele nowej, obyczajowej lewicy. 
Tak jak niegdyś służyli Moskwie, tak teraz zmienili pana i 
płaszczą się przed Brukselą, za którą często stoi Berlin. 

$QGrzeM 3oWocNL

Posterunek Straszyn

Lista Hańby
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*GaęVNLe %arwy� *GaęVNLe 7oQacMe
=akończenie sezonu wystawienniczego 2023 „Gazety Gdańskiej” zapowiada się bardzo atrakcyjnie. W grudniu, w Galerii =aułek,
w Gdańsku odbędzie się wystawa zatytułowana „Gdańskie Barwy, Gdańskie Tonacje”. Ekspozycja będzie prezentacją twórczości 
kilkorga gdańskich artystów objętych różnego rodzaju restrykcjami wynikającymi jedynie z faktu polskiego pochodzenia.

Pokazane zostaną prace trzech polskich malarzy Wolnego 
0iasta Gdańska: Stanisława &hlebowskiego, Alberta /ip-
czynskiego i 0ariana 0okwy oraz prace Tadeusza 5amika, 
polskiego artysty z Zaolzia, dziś mieszkającego w Gdańsku. 
Twórcy, którego sytuacja na 0orawach nie była łatwiejsza 
od sytuacji polskich malarzy w Wolnym 0ieście Gdańsku. 
Podobne obostrzenia dotyczyły po wojnie polskich artystów 
na ĝląsku &ieszyńskim.

Tadeusz 5amik do Gdańska przyjechał dopiero w latach 
80. Tu się osiedlił i ożenił, tu mógł rozwinąć swój talent.
Dziś już starszy pan, jednak jego malarstwo niesie duży ła-
dunek emocjonalny. To właściwie w Gdańsku rozpoczęła
się jego droga prawdziwego artysty. Nie mając wstępu na
wyższą uczelnię w Pradze mógł zaliczyć półwyższe studia
artystyczne w Ostrawie na kierunku grafiki. Wraz ze swoimi
kolegami, malarzami z Karwiny: Franciszkiem ĝwidrem i
5udolfem ĩebrokiem próbował tworzyć grupę ambitnych
artystów wywodzących się ze ĝląska &ieszńskiego. Sam jed-
nak był pod wpływam rumuńskiego malarza &orneliu Baby
oraz Oscara Kokoschki austriackiego ekspresjonisty, naj-
słynniejszego przedstawiciela berlińskiej grupy artystycznej
Der Sturm. Do idoli 5amika należy jeszcze amerykańsko-
-niemiecki malarz Bauhausu /yonel Feninger znany ze swo-

ich międzywojennych pejzaży malowanych na Pomorzu w: 
Trzęsaczu, 5ewalu czy 0rzeżynie. Jego fascynacje dosko-
nale widać w gdańskich obrazach, których kilka zobaczymy 
na wystawie w Galerii Zaułek.

W jednym z tekstów przed laty pisałem o Tadeuszu 5ami-
ku: „...Swoją drogę odnalazł w górach, czeskich i polskich 

Tatrach, zanurzył się głęboko do granic pozazmysłowej 
możliwości ich postrzegania. Kolor pojawił się wraz z ich 
rozumieniem, spłynął na obraz dzięki trwodze i przeżyciom 
zaznanym, gdzieś tam wysoko w trudnych górskich warun-
kach. Same góry podpowiedziały rozwiązania jego malar-
skich dylematów. 5ozumienie twardej niezależności posta-
wiło artystę przed swobodnym ich czuciem i postrzeganiem 
rzeczywistości. Forma przyszła sama. Gęste impasty nadają 
im tę codzienną dzikość, pojawiają się także krzyże dzielą-
ce obraz na dwie części, to jak odbicie dwoistości postaci 
ludzkiej, a może hołd złożony naszej chrześcijańskiej dro-
dze, to tajemnica świadomego artysty. Droga, którą szedł 
Tadeusz doprowadziła go do interesującej interpretacji gór. 
W jego obrazach pojawia się mocno odciśnięta, dotychczas 
skrępowana postawa wreszcie wolnego artysty, swobodnie 
mogącego interpretować swoje odczucia. Odczucia, które 
znalazły miejsce w postawie, temacie, kolorze, formie i fak-
turze. Nagle wybuchły i znalazły swoje właściwe miejsce”.

Drugą część wystawy stanowi przypomnienie paru bardzo 
ciekawych polskich obrazów międzywojennego Gdańska. 
Szczerze mówiąc było ich bardzo mało, a to ze względu na 
dużą dominację w mieście NSDAP i znienawidzenie wszyst-
kiego co polskie. 0ała grupa polskich artystów, mimo szy-
kan nadal utrzymywała kontakty z polskimi związkami twór-
czymi, co miało olbrzymi wpływ na prezentacje ich sztuki w 
Gdańsku. 5odzime prace mogły być prezentowane jedynie 
na wystawach organizowanych przez polskie związki ar-
tystyczne, niestety takich wystaw było zaledwie kilka. Te-
mat do dziś jest bardzo słabo rozpoznany, jednak wiadomo 
o kilku bardzo dobrych polskich artystach, których sztuka
wyraĨnie przewyższała dokonania olbrzymiej ilości niemiec-
kich malarzy, nadających wyobrażenie o gdańskiej sztuce.
0arian 0okwa, Stanisław &hlebowski, Albert /ipczynski,
Stanisław Brzęczkowski, 0arian Szyszko-Bohusz, czy mało
znane malarstwo Stanisława Przybyszewskiego, głęboko
uwierało niemieckich recenzentów. Polskie malarstwo było
bardzo dobre, czasami wyraĨnie lepsze od twórczości nie-
mieckich artystów.

Nowa wystawa „Gazety Gdańskiej” jest próbą pokazania 
choć paru takich obrazów, których niestety pozostało zale-
dwie kilka. To ciekawe spojrzenie na gdańską sztukę, może 
lekko ryzykowne uświadamia nam że malarstwo naszych, 

miejscowych artystów jest interesujące, barwne z bardzo 
różnymi tonacjami, tworzącymi jej wyraĨny charakter.

6WaQLVãaw 6eyIrLeG

Obrazy pochodzą z kolekcji Andrzeja Walasa i Tadeusza Ramika

6WDQLVáDZ &KOHERZVNL� ND 0RWáDZLH� DNZDUHOD� ����

6WDQLVáDZ &KOHERZVNL� 8OLFD PLZQD� ROHM� SáyWQR

TDGHXV] 5DPLN� KRĞFLyá ĞZ� TUyMF\� ROHM� SáyWQR

TDGHXV] 5DPLN� ZHJDURZ\ GGDĔVN� ROHM� SáyWQR
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-aNa byãa rola laVów L JoVSoGarNL 
leĤQeM wobec oGraGzaMĈceM VLč 3olVNL"
Po 123 latach zaborów odrodziła się niepodległa Polska. Cały czas w tle wszystkich historycznych wydarzeń obecni są leśnicy. = 
woli politycznej zrodziły się w ,, Rzeczypospolitej Lasy Państwowe, stanowiące jedną z najważniejszych gospodarczych podpór 
kraju w międzywojennym dwudziestoleciu. Leśnicy nie tylko dbają o znajdujące się w lasach pozostałości po burzliwej historii 
naszego kraju, ale wielu z nich czynnie tę historię tworzyło na pierwszej linii frontu.

Zarządzanie lasami oraz ich 
użytkowanie na zagrabionych 
przez Prusy, Austrię i 5osję 
ziemiach polskich podporząd-
kowane było interesom za-
borców. Na pierwszym planie 
stawiano cele polityczne i go-
spodarcze. W zaborze pruskim 
wyprzedaż majątków leśnych 
w ręce prywatne były inten-
sywne do 1830 roku, następnie 
zaczęto powiększać zasoby 
skarbowe, zalesiając grunty 
nieprzydatne dla rolnictwa oraz 
wykupując grunty z rąk pol-
skich. Ta druga praktyka była 
elementem nasilającej się ger-
manizacji i kolonizacji, w któ-
rej niejednokrotnie uciekano do 
przymusowych wywłaszczeń.

W chwili utworzenia Króle-
stwa Polskiego w 1815 roku 
lesistość ziem zaboru rosyj-
skiego przekraczała 30 proc. 
Po powstaniu listopadowym 
ruszyła fala rozdawnictwa dóbr 
carskim wojskowym i cywilom 
szczególnie zasłużonym w tłu-
mieniu polskiego zrywu naro-
dowego. Do wybuchu powsta-
nia styczniowego aż 150 tys. 
ha  lasów rządowych ± rozda-
nych lub sprzedanych ± trafiło 
w ręce prywatne. Prawdziwą 
jednak katastrofą okazały się 
wylesienia. Ogółem przeciętna 
lesistość ziem polskich, wyno-
sząca przed rozbiorami 3��, u 
progu odzyskania niepodległo-
ści zmniejszyła się do ok. 23 
proc. W ciągu 123 lat zaborów 
dawna 5zeczypospolita utra-
ciła 1,� mln ha lasów. Wielkie 
spustoszenie przyniosła potem 
wojenna pożoga.

Przed władzami odradzają-
cego się państwa polskiego, 
wyłonił się problem szybkie-
go zorganizowania jednolitej 
administracji leśnej na obsza-
rze trzech byłych zaborów. 
Po zawarciu, w czerwcu 1�1� 
r. traktatu wersalskiego, a w 
marcu 1�21 r. traktatu ryskie-
go, które to traktaty określiły 
granice państwa Polskiego 
ustanowiono 10 okręgowych 
zarządów lasów państwowych. 
Jednocześnie powołano około 

330 nadleśnictw. Pełna unifi-
kacja administracji leśnej na 
obszarze trzech byłych zabo-
rów ustanowiona została roz-
porządzeniem Prezydenta 5P 
z 30 grudnia 1�24 r.

Wystąpiły duże trudności w 
obsadzeniu stanowisk wysoko 
wykwalifikowaną kadrą, bra-

kowało leśników na terenach 
dawnych zaborów pruskiego 
i rosyjskiego. Szczególnie 
trudna sytuacja kadrowa była 
na kresach wschodnich. Ko-
lejnym ważnym zadaniem 
było wykonanie inwentaryza-
cji lasów państwowych w celu 
ustalenia ich powierzchni i za-

sobności. W latach 1�1�±1�2� 
kształtował się jednolity sys-
tem administracji leśnej.

Po 1�2� roku na plan pierw-
szy wysunęły się problemy 
związane z zagospodarowa-
niem lasów, których nadrzęd-
nym celem było zwiększenie 
zasobności lasów, by w przy-

szłości można było zwiększyć 
pozyskanie drewna i uzyskać 
większe dochody nie narusza-
jąc ciągłości i trwałości użyt-
kowania. Opracowanie nowych 
zasad prowadzenia gospodarki 
leśnej w lasach państwowych 
minister rolnictwa powierzył 
Adamowi /oretowi, który zo-

stał pierwszym kierownikiem 
Dyrekcji Naczelnej /asów 
Państwowych. Jego model 
zrównoważonej gospodarki le-
śnej funkcjonuje do dziś.

Po 1�18 r.  niepodległa 
5zeczpospolita Polska zna-
lazła się w trudnej sytuacji 
finansowej. W złym stanie 
znajdował się polski prze-
mysł, zbyt osłabiony, by o 
własnych siłach rozpocząć 
odbudowę kraju. 8ważano, iż 
najlepszym sposobem ratowa-
nia sytuacji finansowej Polski 
będzie wykorzystanie bogactw 
naturalnych kraju. Jednymi z 
głównych surowców, na które 
zwrócono uwagę, były zaso-
by drewna z polskich lasów. 
Według ówczesnych prognoz 
i przekonań Polska posiadała 
tyle zasobów leśnych, iż wy-
starczyłyby one na pokrycie 
zapotrzebowania krajowego. 
Jednak prognozy te opierały 
się na przestarzałych danych 
i prowadziły do zbyt optymi-
stycznych obrachunków.

Niewątpliwie drewno stało 
się bardzo popularnym su-
rowcem, powszechnie stoso-
wanym. W dwudziestoleciu 
międzywojennym drewno od-
grywało pierwszorzędną rolę w 
odbudowie górnictwa. Kopal-
nia węgla nie mogła istnieć bez 
materiału drzewnego. Wyko-
rzystanie drewna w transporcie 
również miało ogromne zna-
czenie. Tory linii kolejowych 
spoczywały na podkładach 
drewnianych. Należy również 
wspomnieć o wykorzystaniu 
przez kolej drewna na budowę 
mostów, magazynów i ramp. 
Ponadto wzdłuż linii kolejo-
wych ustawione były drewnia-
ne słupy telegraficzne i telefo-
niczne. W rolnictwie drewno 
było potrzebne do budowy i 
konserwacji wozów, pługów 
oraz wielu innych niezbędnych 
narzędzi. W okresie między-
wojennym budownictwo opar-
te było głównie na drewnie. W 
taki sposób /asy Państwowe 
uczestniczyły w odbudowie 
państwa polskiego.

-y]HI PLáVXGVNL Z GURG]H QD SRVLHG]HQLH 6HMPX 8VWDZRGDZF]HJR

AGDP /RUHW� SLHUZV]\ G\UHNWRU /DVyZ PDĔVWZRZ\FK



GAZETA GDAŃSKA
piątek 24 listopada 2023 r.10

/HV]HN KXOZLFNL� OHJHQGDU-
Q\ NDSLWDQ /HFKLL GGDĔVN� 

-  To będą derby na tak 
zwanym styku. Nie będzie 
remisu i  niepadnie wiele 
goli. 0am wielu przyjaciół 
po stronie gdynian jednak 
oczywiście kibicuję /echii. 
&zy /echia ma szansę wy-
grać" Będzie to arcytrud-

ne zadanie zważywszy, że 
gdańszczanie zagrają poważ-
nie osłabieni. Jednak jeśli 
chcą liczyć na sukces muszą 
zagrać niezwykle skoncen-
trowani w obronie. To od 
gry naszych środkowych 
obrońców zależeć będzie 
czy misja się uda. Trzeba 
przede wszystkim zwrócić 
uwagę na napastnika Arki - 
Karola &zubaka. Ten napast-
nik jest niezwykle grożny w 
polu karnym, ma niezwykły 
dar znajdować się tam gdzie 
trzeba. Jak to się mówi: pił-
ka szuka go w polu karnym. 
Będzie 1:0,  ale dla kogo, 
tego nie powiem. /iczę, że 
dla /echii.

:RMFLHFK àD]DUHN� OHJHQ-
GDUQ\ WUHQHU /HFKLL GGDĔVN 
L UHSUH]HQWDFML 3ROVNL�

- O mój Boże, znów wiel-
kie święto wybrzeżowej pił-
ki - Derby Trójmiasta. Pa-
miętam moje derby, jesienią 
1��5 na stadionie przy ul. 
Traugutta. Był remis 1:1 po 
golu Jurka Kasalika i szyb-
kim wyrównaniu Waldka 
Tandeckiego. Wówczas był 
to sukces gdynian. Nasz ze-
spół był niezwykle silny. 
Przez wielu moich kolegów-

-trenerów z , ligi witany już 
w elicie ligowej. Pamiętam 
jak /eszek Jezierski z Wi-
dzewa, czy Andrzej Strejlau 
z /egii wyczekiwali nas w 
, lidze w czerwcu 1��� już 
po rozpoczęciu sezonu latem 
1��5. Dokonaliśmy wtedy 
rekordowych wzmocneń. Po-
zyskaliśmy Jurka Kasalika z 
àKS, zawodnika Andrzeja 
Strejlaua w 8-23, Zbyszka 
Krawczyka z Wisły Kraków, 
5ysia Dziadka z Odry Opole, 
Henia Kliszewicza ze Stocz-
niowca czy 0irka Tłokiń-
skiego z Arki to na ówcze-
sne czasy były sensacyjnymi 
transferami jak na ,, ligę.

Dzisiaj większy potencjał 
myślę jest po stronie gdynian, 
więc może na podobieństwo 
roku 1��5 tym razem /echia 
sprawi niespodziankę..."

TRPDV] KRU\QW� E� ]DZRG-
QLN /HFKLL L AUNL�

- Przede wszystkim cieszy za-
wieszenie bojkotu przez kibiców 
dzięki czemu obejrzę na żywo ten 
mecz. Faworytem jest Arka. Zwy-
cięska passa i duże morale zespołu 
daje jej przedmeczową przewagę. 
Trudności /echii ze skompleto-
waniem drugiej linii wydają się 
dla gdańszczan problemem nie do 
pokonania. Wprawdzie atmosfera 
derbów, specyficznej motywacji 
mogła by zniwelować tę przewa-

gę Arki, lecz znikoma ilość pol-
skich zawodników �tylko 2-3� w 
składzie /echii nie daje nadziei, 
że gracze z 8krainy, Szwecji czy 
nawet z Australii potrafią zrozu-
mieć co to są naprawdę derby" Z 
tym trzeba coś zrobić bowiem jest 
to chore, że na drugim poziomie 
rozgrywkowym takie zespoły jak 
/echia czy Wisła rozpoczynają 
mecze zaledwie z 2 czy 3 polskimi 
graczami. Nie wiem, czy byłoby to 
zgodne z unijnymi przepisami jeśli 
związek wprowadził by przepis, 
iż zatrudniać w klubie można do-
wolną ilość obcokrajowców lecz 
na boisku prawo jednoczesnych 
występów miało by tylko od 3 do 
5 graczy" Nie wiem. To co teraz 
się dzieje to jest chore i osłabia pol-
ski futbol i cały system szkolenia z 
licznymi Akademiami piłkarskimi 
włącznie. 

(mp)
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Historia rozegranych meczów
/HFKLD GGDĔVN ] AUNą GG\QLD ]DJUDá\ SR 
UD] RVWDWQL ��� URNX WHPX� : PLĊG]\F]DVLH 
ZDUWR SU]HĞOHG]Lü MHM U\ZDOL]DFMĊ Z GHUEDFK 
TUyMPLDVWD QD SU]HVWU]HQL ODW
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GENERALNY BILANS NA SZCZE-
BLU 3., 2. ligi i Ekstraklasy oraz 
rozgrywek pucharowych:

OJyáHP UR]HJUDQR �� VSRWNDĔ� ] F]HJR� 
ZZ\FLĊVWZD AUNL� ��� 5HPLV\� ��� ZZ\FLĊVWZD 
/HFKLL� ���
6WRVXQHN EUDPHN� ����� GOD /HFKLL�

Czas derbów!
Po ponad 3 latach czekają nas kolejne emocje derbowe. Po zawieszeniu bojkotu 
kibiców Arki, stadion zostanie wypełniony przez zółto-niebieską publiczność. 
Gdańskich fanów nie będzie z uwagi na ciążącym na nich zakazie wyjazdowym po 
wybrykach na stadionie w Gliwicach przy okazji �pożegnania z Ekstraklasą�.

Obecne spotkanie odbędzie 
się ponownie w 1 lidze, po 
spadku w ub. sezonie /echii.  
Te ostatnie derby odbywały 
się jeszcze w (kstraklasie. 
W związku z pandemią były 
przesunięte i ostatecznie od-
były się w Gdańsku 31 maja 
2020 roku. Padło w nich sie-
dem goli, a Arka mimo dwu-
krotnego prowadzenia 2:1 i 
3:2 wyjechała zza miedzy bez 
punktów.

Obecne derby będą 44. poje-
dynkiem w historii konfronta-
cji ligowych, a we wszystkich 
rozgrywkach spotkaniem nr 
4�. ,ch bilans do tej pory to: 
13 zwycięstw Arki, 1� zwy-
cięstw /echii i 1� spotkań za-
kończonych podziałem punk-
tów. 

24 listopada 2023 roku w 1�. 
kolejce Fortuna , /igi /echia 
Gdańsk zagra z Arką Gdynia 

na Stadionie 0iejskim w Gdy-
ni. Pierwsze od 2020 roku der-
by Trójmiasta zapowiadają się 
bardzo interesująco, ponieważ 
Arka po przeciętnym początku 
sezonu wygrała � meczów z 
rzędu i awansowała na pozycję 
lidera z dorobkiem 2� punktów 
po 15 spotkaniach, a /echia 
zajmuje 3. miejsce z trzema 
punktami straty do nich. 

Do meczu pozostały tylko 
godziny. Warto przybliżyć 
rywalizację /echii z Arką 
w ostatnich latach. W ;;, 
wieku /echia Gdańsk i Arka 
Gdynia zmierzyły się ze sobą 
1� razy. /echia wygrała aż 11 
spotkań, 5 meczów kończyło 
się remisami, a Arka wygrała 
tylko raz. Do tych meczów do-
chodziło najczęściej w latach 
200�-11 oraz w latach 201�-
2020. Ostatnie derby Trój-
miasta miały miejsce 31 maja 
2020 roku, a w nich niestety 
przy pustej publiczności  z po-
wodu pandemii koronawirusa 
/echia Gdańsk wygrała po 
emocjonującym spotkaniu 4:3. 

Jak wygląda sytuacja przed 
derbami"

Niespełna trzy i pół roku 
musiało minąć, aby doszło 
do kolejnych derbów Trój-
miasta. Na pewno nikt nie 
przypuszczał, że /echia z 

Arką zamiast spotkać się w 
(kstraklasie, to spotka się na 
jej zapleczu. Taka sytuacja 
miała miejsce po raz ostatni 
w sezonie 200��08, kiedy obie 
ekipy spotkają się na drugim 
poziomie rozgrywkowym. Na 
pewno obie drużyny mają ten 
sam cel, a mianowicie awans 
do (kstraklasy. Jak już było 
wspomniane wcześniej, Arka 
przystępuje do tego meczu z 
pozycji lidera, a /echia z 3. 
miejsca, więc zapowiada się 
naprawdę interesujące spotka-
nie. Jeżeli chodzi o kibiców, 
to na Stadionie 0iejskim przy 
ulicy Olimpijskiej pojawią się 
po raz pierwszy od ich bojko-
tu. Na klubowej stronie po-
dano, że wyprzedano 11.500 
biletów.

Faworytem jest lider. Kata 
Arki - FlaYia już nie ma. ,, 
linia /echii mocno osłabio-
na bez Fernandeza, &onrado, 
Neugebauera i Zhelisko. W 
Arce wysoka forma Kobackie-
go i snajperski zmysł &zubaka. 
Plus jednostronny doping fa-
nów gdyńskich. Kibice /echii 
liczą jednak na cud...

Początek meczu w piątek o 
godzinie 20:30. Transmisja na 
Polsacie Sport oraz Polsacie 
Bo[ Go.

MP

Jakie derby?
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GAZETA GDAŃSKA
piątek 24 listopada 2023 r. 11S3ORT

(1(5*�L�$ Gla żużlowców Wybrzeża
Energa z Grupy ORLEN została tytularnym sponsorem żużlowców Wybrzeża. Przedstawiciele Energi i klubu spotkali się z mediami, 
aby opowiedzieć o oczekiwaniach związanych ze współpracą w sezonie 2024.

Speedway 2. (kstraliga taką 
nazwę w przyszłym sezonie 
będą nosiły rozgrywki do-
tychczasowej , ligi. Gdańscy 
żużlowcy przystąpią do nich 
z nowym sponsorem tytular-
nym, którym została (nerga z 
Grupy O5/(N, a drużyna w 
lidze będzie rywalizowała jako 
(nerga Wybrzeże. 8mowa 
została podpisana na począt-
ku listopada. Przedstawiciele 
sponsora i klubu opowiedzieli 
o oczekiwaniach związanych 
ze współpracą.

- Są takie dyscypliny i dru-
żyny, które mocno wpisują się 
w historię Gdańska i klub żuż-
lowy Wybrzeże zdecydowanie 
do tej grupy należy - powie-
działa AGULDQQD SLNRUVND, 
wiceprezes (nergi SA ds. Ko-
munikacji. - (nerga Wybrze-
że Gdańsk, bo właśnie taką 
nazwę będzie nosiła druży-
na, to nie tylko zakorzeniona 
sportowa marka w Gdańsku, 

ale również sport, który jest 
ceniony przez mieszkańców 
miasta i całego regionu. Dzi-
siaj z radością mogę ogłosić 
naszą współpracę na przyszły 
sezon. Będziemy wspierać 
klub jako sponsor tytular-
ny. Wiem, że przygotowania 
do sezonu trwają. Wiem też, 
że plany są bardzo ambitne, 
przede wszystkim awans do 
ekstraligi. Jest to nie tylko 
marzenie zawodników i władz 
klubu, ale myślę, że to przede 
wszystkim marzenie kibiców. 
Każda praca połączona z de-
terminacją i siłą woli, walki 
sportowej da porządne rezul-
taty. , tego klubowi i zawod-
nikom serdecznie życzę. Po-
wodzenia.

- Bardzo serdecznie pani 
prezes dziękuję za zaufanie, 
którym nas obdarzyliście - 
powiedział TDGHXV] ZGXQHN, 
prezes Gdańskiego Klubu 
ĩużlowego. - Zostaliśmy w 

końcu dostrzeżeni. Jesteśmy 
drugim najbardziej popular-
nym sportem w Trójmieście i 
wiele lat walczyliśmy o swo-

ją pozycję. To jest nie tylko 
tak, że państwo nam zaufali i 
dostajemy od państwa środ-
ki, ale już inne firmy zaczęły 

na nasze oferty odpowiadać. 
Jest więc taki pozytywny im-
puls naszej umowy. Niedługo 
zacznie się remont stadionu. 

W końcu zaczyna się dziać w 
tym sporcie w Gdańsku co-
raz lepiej. To też w pewnym 
sensie państwa zasługa, bo 
przyciągacie innych ludzi. Po-
staramy się spełnić zaufanie, 
którym państwo nas obdarzyli, 
żeby państwo byli zadowole-
ni, żeby to był początek naszej 
współpracy. A jeśli chodzi o 
ekstraligę to już jesteś w niej, 
bo jesteśmy (kstraliga 2.

- Będziemy starali się o jak 
najlepszy wynik - powiedział 
KU]\V]WRI KDVSU]DN, zawod-
nik (nergi Wybrzeża Gdańsk. 
- Dziękujemy za zaufanie. 
&ieszę się, że dołączyłem do 
takiego klubu i taki sponsor 
dołączył do nas. Będziemy sta-
rali się jak najszybciej wrócić 
do ekstraligi. Zrobię wszystko 
żebyśmy z chłopakami osią-
gali jak najlepsze wyniki i wy-
grywali jak najwięcej spotkań.

7oPaVz âuQNLewLcz

1aroGowy 'zLeę 7eQLVa 6WoãoweJo
W dniu 4 grudnia w Gdańsku, a w 1� innych miastach Polski w 
początkowych dniach grudnia, rozlegać się będą dĨwięki odbijanych piłeczek 
pingpongowych. Wszystko to za sprawą Narodowego 'nia Tenisa Stołowego 
± ogólnopolskiego święta miłośników dyscypliny i okazji dla tych, którzy chcą 
doświadczyć radości z czasu spędzonego przy stole z rakietką w ręku.

Narodowy Dzień Tenisa 
Stołowego w Gdańsku skie-
rowany jest przede wszystkim 
do uczniów klas 1-3 szkół 
podstawowych i odbędzie się 
w hali 05KS Gdańsk przy ul. 
0eissnera 1. Organizatorzy li-
czą na liczny udział uczniów 
pobliskich szkół. Na uczestni-
ków czekają amatorskie tur-
nieje 8 �, 8 13, 8 15 i 8 1�, 
spotkania z gwiazdami tenisa 

stołowego, mecze pokazowe, 
gry i zabawy sprawnościowe i 
wiele innych atrakcji.

Program Narodowego 'nia 
Tenisa Stołowego
�.00-�.1�
Czym jest NDTS? - otwarcie 
LPSUH]\ GOD QDMPáRGV]\FK 
DGHSWyZ WHQLVD VWRáRZHJR�
�.1�-11.30
5R]SRF]\QDP\ QDXNĊ WHQLVD 

VWRáRZHJR ± JU\ L ]DEDZ\ ] 
UDNLHWNą L SLáHF]Ną ± WUHQLQJ 
JUXS\ QDERURZHM�
GU\ L ]DEDZ\ GRVNRQDOąFH 
SU]\JRWRZDQLH ¿]\F]QH L 
mentalne adeptów plastiko-
ZHM SLáHF]NL�
TXUQLHM WHQLVD VWRáRZHJR 8 
��
11.30-12.30
8URF]\VWH RWZDUFLH NDT6 ± 
ZUĊF]HQLH QDJUyG L XSRPLQ-

NyZ ]D XG]LDá Z WXUQLHMX 8 ��
GU\ SRND]RZH ± OG 6NU]DWD 
do ekstraklasy i reprezenta-
FML PROVNL�
12.30-13.00
Zapisy i losowanie turniejów 

8 ��� 8 ��� 8 ��� 5R]JU]HZ-
ND�
�����������
TXUQLHMH 8 ��� 8 ��� 8 ���
GU\ L ]DEDZ\ UXFKRZH� 
NRQNXUV\ VSUDZQRĞFLRZH� 

NRQVXOWDFMH ] WUHQHUDPL�
1�.30-1�.00
PRGVXPRZDQLH NDT6 ± 
ZUĊF]HQLH QDJUyG L XSRPLQ-
NyZ ]D WXUQLHMH 8 ��� 8 ��� 
8 ���

$3 25/(1 Qa SoGLuP ruQGy MeVLeQQeM 25/(1 (NVWralLJL
W dobrych humorach na przerwę zimową mogą udać się zawodniczki AP ORLEN. Podopieczne Tomasza Borkowskiego wygrały w Olsztynie ze 
Stomilankami 1�0 �1�0� i do rundy wiosennej przystąpią z trzeciego miejsca.

Faworytem ostatniego meczu w 
rundzie jesiennej były gdańszczanki. 
AP O5/(N zajmował trzecie miej-
sce, a olsztynianki plasowały się na 
samym dole tabeli.

Podopieczne trenera Tomasza Bor-
kowskiego od pierwszego gwizdka ru-
szyły do ataku i szybko przyniosło to 
efekt. W 5. minucie Kimberly Sanford 
umieściła piłkę w olsztyńskiej bram-
ce. Po szybkim objęciu prowadzenia 
gdańszczanki kontrolowały sytuację 
na boisku. Najlepszą okazję do pod-
wyższenia prowadzenia miały w 5�. 
minucie, gdy techniczny strzał pod 
poprzeczkę wybroniła Patrycja Kra-
jewska. Bardzo dobrze spisywała się 
gdańska defensywa, która powstrzy-
mywała akcje ofensywne gospodyń.

AP O5/(N rundę jesienną za-
kończył na trzecim miejscu i wiosną 
będzie bronił miejsca na ligowym 
podium.

1. Pogoń Szczecin 11 2� 34-�
2. GKS Katowice 11 2� 25-10
3. AP O5/(N Gdańsk 11 20 15-12
4. 8KS S0S àódĨ 11 1� 24-12
5. &zarni Sosnowiec 11 1� 1�-1�
�. Pogoń Tczew 11 1� 1�-30
�. Górnik àęczna 10 1� 21-14
8. ĝląsk Wrocław 11 14 20-21
�. AZS 8J Kraków 10 10 13-1�
10. 5ekord Bielsko-Biała 11 10 12-18
11. 0edyk Konin 11 � 11-33
12. Stomilanki Olsztyn 11 4 8-28

7â

6WoPLlaQNL 2lVzWyQ ² $3 
2rleQ *GaęVN ��� �����
BUDPNL� ��� 6DQIRUG ���
6WRPLODQNL� KUDMHZVND ± /LEHUD� 
TDUDQRZVND� 6LOQ\ ��� 6NU]\SLĔ-
VND�� KĊG]LD� KRU]HF� KDáXĪQD� 
6RNRáRZVND ��� ĩXNRZVND�� 
OVDMNRZVND� DUąJ� )UDQ ��� 
KDPDOD�
AP OUOHQ� 0LFKOHZLF] ± PLyU-
NRZVND� 6]HZF]XN� 6DQIRUG� 
6LZLĔVND ��� ONRĔ�� 6LUDQW� KRáR-
G]LHMHN ��� AR\HP�� )RUPHOD ��� 
DDEQH\�� TDUQDZVND ��� D\PLĔ-
VND�� 0DVVRPER� KLUVFK�DRZQV
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Jak co roku, Gdański =espół Schronisk i Sportu Szkolnego zaprasza na 
mikołajkowy turniej minisiatkówki. Tym razem, „Mikołajki pod siatką 2023 „ 
odbędą się 2 grudnia 2023 r. w sobotę w =espole Szkół Ogólnokształcących nr � w 
Gdańsku przy ul. Meissnera �.

Turniej  adresowany jest  do 
uczniów gdańskich szkół podsta-
wowych. W założeniu organizato-
rów rywalizować mają zespoły klas 
siódmych i ósmych złożone z trzech 
osób.

Organizatorzy proszą o zgłaszenie ze-
społów do 30.11.2023 r. na adres email: 
agnieszkahalulko#gmail.com. lub pod 
numerem telefonu: 500 032 430.

Każda szkoła może zgłosić mak-
symalnie 4 zespoły. Ponieważ ilość 

miejsc jest ograniczona, więc o za-
pisaniu do turnieju decydować bę-
dzie kolejność zgłoszeń.

Dodatkowe informacje znaleĨć 
można w regulaminie dostępnym na 
stronie: www.gzsiss.pl.

2VWaWQLe PeGale 
w uQLKoNeMu rozGaQe
W rozgrywkach Gdańskiej Olimpiady Młodzieży ostatnie tygodnie stały pod znakiem unihokeja. Najpierw na uczestników 
międzyszkolnych rozgrywek czekały turnieje pół¿nałowe a póĨniej cała seria zawodów ¿nałowych.

W Szkole Podstawowej nr 
18 o tytuł 0istrzów Gdańska 
w unihokeju zagrali uczniowie 
młodszych klas szkół podsta-
wowych. 5ozgrywki toczone 
w dwóch grupach systemem 
„każdy z każdym” wyłoniły 
dwie pary półfinałowe, z któ-
rych tylko zwycięzcy mogli 
zmierzyć się w finale. W tym 
roku tytuł 0istrzów Gdańska 
wywalczyli uczniowie Szkoły 
Podstawowej nr 35. Na drugim 
miejscu ze srebrnymi medala-
mi uplasowali się reprezentanci 
utytułowanej Szkoły Podsta-
wowej nr 81 a brązowe krążki 
„zgarnęli” gospodarze - Szko-
ła Podstawowa nr 18. Tuż za 
podium znaleĨli się uczniowie 
Szkoły Podstawowej nr 2�.

Po zakończonych zmaganiach 
najmłodszych uczestników roz-
grywki unihokeja przeniosły się 
do Szkoły Podstawowej nr 2� 
na gdańskich Srebrnikach, gdzie 
15 listopada w kategorii ,grzysk 
0łodzieży Szkolnej do rywali-
zacji przystąpili starsi ucznio-
wie z czterech najlepszych 
szkół podstawowych wyłonio-
nych po wcześniejszej rywali-
zacji. W przypadku starszych 
uczniów szkół podstawowych 
zawody rozgrywano systemem 
pucharowym więc, tylko zwy-
cięzcy mieli zagwarantowane 
miejsce w ścisłym finale. Z tą 
trudną próbą najlepiej poradzi-
li sobie reprezentanci Szkoły 
Podstawowej nr 2� tym samym 
zdobywając tytuł 0istrzów 

Gdańska w kategorii ,grzysk 
0łodzieży Szkolnej. Puchar, 
tytuł i złote medale pozostały 
u gospodarzy na Srebrnikach. 
Drugie miejsce i srebrne me-
dale wywalczyli reprezentanci 
Szkoły Podstawowej nr 81, a 
brązowe krążki pojechały do 
Szkoły Podstawowej nr 2�. Tuż 
za podium znaleĨli się zawod-
nicy ,, Społecznej Szkoły Pod-
stawowa „STO”. Gratulacje dla 
wszystkich drużyn za osiągnięte 
wyniki i sportową postawę pod-
czas rozgrywek.

Tuż po zakończeniu obu 
turniejów unihokeja czołowe 
drużyny zostały udekorowane 
przez przedstawiciela Gdańskie-
go Zespołu Schronisk i Sportu 
Szkolnego. Najlepsze turniejo-

we „trójki” otrzymały medale i 
puchary. 
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